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A Közművelődési és Foglalkoztatási Program  
megvalósításai és eredményei a megyékben

Nemes KrisztinaNemes Krisztina

Egy asszony két faluban
Erdélyből, Sepsiszentgyörgyről 

származik Bartos Mária-Magdolna, 
aki 10 évig élt Budapesten, majd a 
családalapítás hozta Baranyába, és 
2013-ban költözött Fazekasbodára. 
Az alig 200 fős lélekszámú kis falu-
ban hamar megismert mindenkit, 
ezért is fogadta örömmel, hogy köz-
művelődési szakemberként fő fel-
adata a közösségépítés lesz. Faluja 
mellett a szomszédos Geresdlakon 
(amely Gőzgombóc Fesztiváljáról 
híres) is ő látja el a közművelődési 
feladatokat. Ahogy mesél munká-
járól, tapasztalatairól, kitűnik, hogy 
sokoldalú, barátságos, nyitott sze-
mélyénél jobbat aligha találhattak 
volna erre a sokszínű feladatra.

N. K.: Hogyan kerültél a prog-
ramba?

B. M-M.: 2020 júniusáig GYES-
en voltam, akkor keresett meg az 
akkori, sajnos már néhai polgár-
mesterünk, hogy vállaljam el a köz-
ség mozgó könyvtárát. Örömmel 
mondtam igent mivel a 7 és 4 éves 
gyerekeim mellett nem nagyon lett 
volna lehetőségem másik telepü-
lésre, esetleg Pécsre bejárni dol-
gozni. Fél év könyvtárosi munka 
után ugyancsak polgármester asz-
szonyunk javaslatára jelentkeztem 
az induló KFKP programba.

N. K.: Hogyan viszonyultál a 
képzéshez? Mennyire találkozott az 
elvárásaiddal, amit ott tanultál?

B. M-M.: Mivel nem tanultam 
Magyarországi iskolarendszerben 
nem tudtam mit várjak a képzéstől. 
Először idegenkedtem, be kell jár-
ni, kis idő elteltével azonban pedig 
már szinte vártam, hogy kontakt 
órák, képzési napok legyenek. Első 
képzési napon megtört a jég, a cso-
porttársak, az oktatók, mindenki 
nagyon kedvesen fogadott.

N.K.: Mi volt a leghasznosabb 
tanács a közösségekkel kapcsolat-
ban az oktatóidtól, amit meg is fo-
gadsz majd munkád során?

B. M-M.: Nem emlékszem me-
lyik előadótól hallottam, de azt 
tudom, hogy a „Zabhegyező”-ről 
beszélgettünk, ezt a példát nagyon 
megjegyeztem, hogy legyünk mi a 
községünk zabhegyezői.

N. K.: Szoktad nézni a JóGya-
korlatON felület adásait? Volt 
már olyan, amit adaptálhatónak 
találsz a saját településeden? Me-
lyiket tervezed konkrétan megvaló-
sítani közülük?

B. M-M.: Szoktam nézni a Jó-
GyakorlatON adásait, nagyon sze-
retem. Rengeteg, szinte mindenik 
nagyon jó „gyakorlat”. Sokat közü-
lük meg szeretnék valósítani a két 
községben, de leginkább a busz-
megálló Pilvax kávéházzá alakítása 
tetszett a legjobban, a március 15-i 
program keretén belül.

N. K.: Amennyiben részt veszel 
a településeden szakkör indításá-
ban, vagy magad is szakkörveze-
tővé válsz, melyik foglalkozást hir-
dettétek meg a hat ajánlat közül 
(mézeskalács-készítés, gyöngyfű-
zés, nemezelés, hímzés, csipkeverés, 
vesszőfonás)? És miért?

B. M-M.: Részt veszek, persze, 
hogy részt veszek a szakkörök in-
dításában. Geresdlakon mézeska-
lácssütő szakkör indult, mivel már 
évek óta megsütik az egész falut 
mézeskalácsból Geresdlakon, ezért 
egyértelmű volt, hogy szakkört ala-
kítunk és még inkább elsajátítjuk a 
fogásokat. Fazekasbodán facebook 
oldalon meghirdettem a 
szakkör indítási lehető-
séget melyen egyértel-
műen szinte mindenki a 
vesszőfonásra szavazott. 
Szerencsénkre van egy 
bácsi a faluban, aki ért a 
vesszőfonáshoz és ami-
kor elindul a szakkörünk 
szívesen eljön segíteni.

N. K.: Jövőre is sze-
retnétek csatlakozni, ha 

lesz rá lehetőség, vagy akár a felhí-
vás nélkül is indítotok majd vala-
milyen közösségteremtő szakkört?

B. M-M.: Jövőre is szeretnénk, 
természetesen, csatlakozni, ha lesz 
rá lehetőség, lehet egy másik műfajt 
próbálunk ki, mind a két településen.

N. K.: Te mit tartasz a legfon-
tosabbnak, ha közösségteremtésről 
van szó? És mit a közösségek meg-
tartásával kapcsolatban? Szerinted 
hogyan tartható össze hosszú távon 
egy közösség?

B. M-M.: Ez a legnehezebb kér-
dés, amit feltettél, először is szerin-
tem bizalom kell legyen a közösség 
tagjai között is és a közösség meg 
köztem is. Mai világban nagyon ne-
héz bizalmat szavazni bárkinek. Ér-
deklődésüket kell fenntartani hosz-
szú távon, mert hiába verbuválom 
össze a közösséget, ha már a má-
sodik találkozás esetleg nem érde-
kes számukra. Amúgy szerencsém 
van, mert kis település Fazekasboda, 
szinte családias a légkör. Geresdlak-
ra már úgy csöppentem be, hogy ki 
vannak alakulva a kis csoportok. Ki 
gőzgombócot gyárt, ha itt a feszti-
vál ideje, de akkor is perceken be-
lül kötényt akasztanak a nyakukba, 
ha csak egy reklám anyagot jönnek 
filmezni. Ki meg mézeskalács falut 
épít advent idején, túráznak, kirán-
dulnak, egyesületekbe csoportosul-
nak. Most is indul egy új Egyesület, 
Virágos Geresdlakért Egyesület név-
vel, aminek már én is tagja leszek

Bartos Mária-Magdolna a szakköri tagokkal


